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27 лістапада - вечарына 
з нагоды дня народзінаў 
Уладзіміра Караткевіча! 

Чытайце навіны на 
сайце dzedzich.org!

ВЫпуСКНіКоў КАледжАў
выключаюць з універсітэтаў

АзЫ іНТэРНэТ-бяСпеКі
ад сябраў «Дзедзіча»

ВАНдРоўКА НА КАўКАз 
разам з сябрам «Дзедзіча»

3 5 7 8
НА РоВАРЫ у ТэРэСпАль 
праехалі актывісты «За вела-Брэст!»

Отмена выступлений группы — личная месть людей у 
власти, считает директор музыкального коллектива.

- Все началось с фестиваля «Men's Fest» в Бресте, который 
проходил 27-28 октября. Мы были на нем хэдлайнерами. Все 
было согласовано, разрешение на концерт получено. Но за 
день до выступления организатору концерта Дмитрию Наза-
рову поступили анонимные угрозы с требованием отменить 
выступление «Дай дарогу!», иначе ему обещали проблемы, - 
рассказал директор группы «Дай дарогу!» Владимир Кивачук.

По словам Владимира Кивачука, эти угрозы дали понять, 
что последующие срывы концертов — не случайность:

- Мы все-таки выступили на этом фестивале, потому что 
мы там были стержнем программы. Без нас сам фестиваль 
бы не состоялся. И буквально через пару дней мы узнаем, 
что наш следующий концерт в Бресте отменен, а еще через 
два дня нам сообщили, что выступление в Гродно также со-
рвано. Если бы не было предварительных угроз, можно было 
бы подумать, что это совпадение. Но теперь все сложилось в 
мозаику. Понятно, что это не случайность, а закономерность.

Директор «Дай дарогу!» называет возможную причину 
запрета на выступления:

- Мы никогда не имели проблем с концертами, а теперь 
внезапно наступила черная полоса. Я считаю, что это месть 
отдельных людей у власти. Нам известно, что в запрете 
концертов не обошлось без начальника отдела по делам 
молодежи брестского горисполкома Татьяны Борищик. Эта 
женщина ненавидит нашу группу. По нашей информации, 
она распечатала какую-то нашу песню и с ней бегала все 
свое рабочее время по кабинетам коллег и пугала их «апо-
калипсисом».

Группа «Дай дарогу!» не собирается уходить в подполье, 
отметил Владимир Кивачук:

- Мы собираем очень много людей, уходить в подполье нет 
смысла. У  нас  новая программа, клипы, есть четкий план. 
Я думаю, что запреты наших выступлений — это временно. 
Надеюсь, что брестская волна гов...а не захлестнет всю 
Беларусь. Кому это выгодно? От запретов страдает группа, 
репутация людей, сцена, культура и поклонники.

charter97.org

В подполье уходить 
не собираемся

Лидер группы «Дай дарогу» Юрий Стыльский напи-
сал в своем аккаунте в социальной сети «Вконтакте», 
что музыканты — не оппозиционеры:

- Мы сейчас находимся в режиме ожидания, будем 
пытаться разгребать все это. Что будет дальше - время 
покажет. Честно говоря, мы не хотели бы становить-
ся оппозиционерами, мы далеки от всего этого. Нам 
близки социальные, бытовые темы. А вот в какую 
шкуру они нас пытаются одеть - будет видно.

Организатор «Men's Fest» Дмитрий Назаров сооб-
щил нашему журналисту, что не хотел бы комментиро-

вать тему с выступлением на фестивале группы 
«Дай дарогу!», но признался, что ему «поступали 
предложения, чтобы этот музыкальный коллектив на 
«Men's Fest» не выступал».

Дозвониться до Татьяны Борищик, которая, по 
словам директора группы, сыграла значительную роль 
в запрете выступлений, не удалось — в брестском 
горисполкоме заявили, что ее нет на работе.

Недавно американский журнал «The Atlantic» опу-
бликовал топ-7 песен о Лукашенко. В этот список 
вошла и панк-группа «Дай дарогу!» с песней «Саня». 

Возможно, это послужило одной из причин запрета 
на выступления музыкантов.

Напомним, 2 ноября стало известно, что «Дай 
дарогу!» не может провести второй концерт подряд. 
Причина - внезапные отмены за несколько дней до 
выступлений. Позже музыканты сообщили, что их 
выступление 6 ноября на фестивале «Рок волна» в 
Гродно также отменено.

«дАй 
дАРогу»:



Пішам пра тое, што
баяцца гаварыць іншыя

Dzedzich.org 
Рэгіянальны 
паРтал

НАШ партал

НАШЫ 
справы

пра

Аператыўна, праўдзіва, трапна.
Тое, што цікава для 
берасцейскай моладзі. 

Мы адкрытыя для  
ўсіх меркаванняў.

НАМ ПА ДАРОЗЕ

МЫ НЕ ПЛАЦІМ ГРОШЫ — МЫ ДАЁМ СЛОВА!

Любіш праўду?  
Прагнеш справядлівасці?  
Маеш што сказаць іншым?

Чытай, пішы, працуй з намі. 
Твае лісты чакаем на:

dzedzich@tut.by

Паводле: bel.novisa.by

выбары-2012
уражанні ад назірання
«Гэта не назіральнік, гэта беспрынцыпны нягоднік!», - вось такое меркаванне пра 
незалежнага назіральніка дазволілі сабе выказаць сябры выбарчай камісіі, за тое, 
што ён напісаў скаргу за парушэнне выбарчага кодэксу.

ПАЛІТЫКА
Што там недзе зямлю расцінае? (У.Караткевіч)

адным радком

кампанія «без Візы» 
шукае Валанцёраў!

выбары дэпутатаў Пала-
ты прадстаўнікоў нацыя-
нальнага сходу рэспублікі 
беларусь адбыліся 23 ве-
расня 2012 года. Сваімі 
ўражаннямі падзяліліся 
незалежныя назіральнікі, 
актывісты кампаніі «За 
справядлівыя выбары!», 
якія пабывалі на месцы пад-
зей.

«Первая часть дня прошла не-
плохо, конфликты если и были - то 
решались с председателем ИК. Не по-
нравилось то, что была постоянная агитация людей, в 
стиле: приводите соседей, родных, близких, иначе мы 
«обидимся». Приходил председатель кооператива и 
привел несколько десятков жителей. Я задал вопрос, 
мол чья это инициатива, в ответ - «Я посчитал это 
своей обязанностью». 

После того, как в 14.00 я запросил данные о про-
голосовавших - председатель позвонила в админи-
страцию московского района и отчиталась о моих 
действиях, после чего передала мне, что больше 
она не станет предоставлять данные, мол по теле-
видению идет «интерактивное голосование», там и 
берите данные.

Со мной сидели «наблюдатели» от власти, кото-
рые создавали дискомфорт. Они позволяли себе 
обсуждать кандидатов в присутствии избирателей, в 
частности Игоря Масловского.

После закрытия участка, когда начался подсчет 
голосов, меня отсадили на ~7 метров, в следствии 
чего начался конфликт. Скорее даже цирк. «Наблю-
датели» кричали: «тут все хорошо видно, мы всегда 
тут сидим». Этот цирк продлился минут 15, после чего 
председатель всё-таки уступила».

«Зашли выпить чаю в школьный буфет (на терри-
тории школы было два участка для голосования), а 
там наткнулись на вполне демократичные цены на... 
вино и водку. По-моему, 1890 рублей за стакан - сиди 
и пей (в школе), думай, как справедливо всё в нашем 
государстве».   

«Участок№14 в целом произвел на меня хорошее 
впечетление. Все члены комиссии, за исключением 
секретаря, довольно простодушные и дружелюбные 
люди. Мое предложение поглядеть за ящиком в 
ночное время вместе с сотрудником милиции было, 
разумеется, отклонено. Вот и собственно единствен-
ная моя жалоба в их сторону.

Отправилась на голосование на дому без проблем, 
место предоставили, списки тоже постоянно были 
открыты. Единственное нарушение при этом - выдача 
большего количества бланков, чем заявлений на дом, 
было пресечено устным замечанием.

Бланки можно было трогать и рассматривать. При 
подсчете голосов разбирали по-порядку каждый 
ящик, я могла ходить вокруг и заглядывать куда мне 
заблогорассудится. Поставила стульчик в полу-метре 
от председателя и спокойно за всем наблюдала. Все 
данные мне диктовали как первокласснику, чтобы 
все успела записать правильно. В общем шик, а не 
участок, колбасой только не кормили».

«Уражанні ад назірання ў тым, што давялося пачуць: 
«Гэта кандыдат-доктар, гэта з мытні, а гэта апазіцыя 
- без працы»; «Гэта не назіральнік, гэта беспрынцып-
ны нягоднік»; «Так, я магчыма і парушыла Выбарчы 
кодэкс РБ, але гэта не адбілася на выніку, навошта 
пісаць скаргу?».

«Как-то так получается, что им главное было обе-
спечить явку, потому что большинство люди пожилые, 

Працяг на ст. 3

Міжнародная кампанія «У Беларусь і Еўропу — БЕЗ 
ВІЗЫ!» абвяшчае новы набор валанцёраў, якія 
прагнуць руйнавання візавых бар’ераў і актыўнасці 
ў коле аднадумцаў. Набор будзе доўжыцца да 1 
лістапада 2012 г.

Калі ты далучышся да грамадскай кампаніі «БЕЗ 
ВІЗЫ!», ты:

- болей даведаешся аб візавым рэжыме і шляхах 
яго адмены;

- сустрэнеш аднадумцаў і сяброў;
- набудзеш карысны досвед працы ў грамадскіх 

арганізацыях;
- зможаш спалучаць падарожжы і актыўную гра-

мадскую дзейнасць.
Для ўдзелу ў трэнінгу неабходна да 1 лістапада 

2012 запоўніць анкету, якую можна знайсці на сайце 
bel.novisa.by.

Праграма навучання ўключае:
- навучанне ў рамках аднадзённых трэнінгаў у 

розных гарадах Беларусі (папярэдне снежань 2012 
— люты 2013 гг);

- удзел у семінарах для валанцёраў у Літве (вясна 
2013 г., Вільня)

Патрабаванні да ўдзельнікаў:
- быць паўналетнім грамадзянінам Беларусі;
- мець жаданне актыўна ўдзельнічаць у грамадскім 

жыцці;
- і трохі вольнага часу.
Арганізатары пакрываюць выдаткі, звязаныя з 

праходжаннем навучання. Адбор будзе ладзіцца на 
падставе дасланых Вамі матэрыялаў і дадатковых 
інтэрв’ю. Аб выніках адбору ўдзельнікі трэнінгу бу-
дуць праінфармаваныя па эл. пошце да 20.11.2012. 
Дэдлайн падачы заявак — 01.11.2012.

Дадатковыя пытанні накіроўвайце на info@novisa.by



ГРАМАДСТВА
Народ, Беларускі народ! (М.Багдановіч)
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адным радком

Выключаюць Выпускнікоў каледжаў
З універСітэтаў
Залічэнне ва ўніверсітэт і нават аплата за навучанне не гарантуе ў беларусі магчы-
масць далейшага працягу адукацыі.

крызіс беларускай 
музыкі

Праект Experty.by падсумаваў вынікі першага 
паўгоддзя 2012 году ў беларускай музыцы. 
У дзясятку найлепшых трапіў толькі адзін 
беларускамоўны альбом. Усяго эксперты 
разгледзілі 33 дыскі айчынных выканаўцаў.

Альбом «Не існуе» гурта Akute трапіў у «дзясяткі» 
усіх чатырох штатных аўтараў праекту Experty.by, ад-
нак па выніку першае месца дасталося не яму, а фрык-
кабарэ «Серебряная свадьба» з альбомам «Laterna 
Magica». Пачэснае трэцяе месца заняў «Random Mood 
Jukebox» ад гурта Clover Club. Наогул жа, паводле рэй-
тынгу экспертаў, бачна відавочнае імкненне айчынных 
выканаўцаў спяваць на якой заўгодна мове, акрамя 
сваёй. У абсалютным шанаванні — ангельская, на 
якой спрабуе спяваць большасць.

Адна з нечаканасцяў рэйтынгу ад Experty.by — у 
дзясятку галоўных працаў не трапіў новы альбом 
«Рабкор» гурта «Ляпіс Трубяцкой».

Топ-10 па версіі Experty.by:
1. Серебряная свадьба «Laterna Magica» 
2. Akute «Не існуе» 
3. Clover Club «Random Mood Jukebox» 
4. Drum Ecstasy «Play Loud» 
5. Дахабраха & Port Mone «Хмелева project» 
6. Sang Sattawood «Tree» 
7. Morfe «Ziziaq»
8. Open Space «Pressure» 
9. Hair Peace Salon «Gentleman» 
10. Chiefs Band «Jazz Pirates»

tuzin.fm

Гурт AKUTE

У CouchSurfing з’явілася суполка, якая аб’ядноўвае 
беларускамоўных вандроўнікаў па ўсім свеце!

Першая беларуская суполка з’явілася ў самай папу-
лярнай у свеце сацсетцы для вандроўнікаў у пачатку 
верасня. Праз яе можна пазнаёміцца з замежнікам, 
што вывучае беларускую мову.

«Каб размаўляць па-беларуску, патрэбны высілак. 
Ідэя дадзенай суполкі — зрабіць такі высілак больш 
лёгкім», — гаворыцца ў апісанні суполкі «Беларуская 
— Belarusian — Bielaruskaja».

Акрамя супольнага вывучэння беларускай мовы 
сервіс CouchSurfing дазваляе дапамагчы людзям, якія 
падарожнічаюць, знайсці месца для таго, каб спыніцца 
бясплатна, і заадно пазнаёміцца з мясцовым жыццём. 
Верагодна, беларускамоўныя ўдзельнікі суполкі знач-
на больш ахвотна дапамогуць з пошукам такога месца.

суполка для 
беларускамоўных

generation.by

ещё свято верящие в то, что врач тот им всем поможет. 
А голосуют все, особенно на дому, даже те, что двух 
слов связать не могут и просят проголосовать за него. 
От одной бабушки мы, когда уже уходили (она уже 
проголосовала и закрывала за нами дверь), услышали 
вопрос: «А выборы когда вообще будут?».

«Для наблюдателей не было стульев. И только 
21.09 после обеда для меня организовали место на-
блюдателя (до обеда 4 часа провела на ногах).Зато 
много чего услышала и увидела! Многие, подходя к 
столам комиссии, говорили, что их направил комен-
дант общежития. 

Одна женщина обратилась к председателю избира-
тельной комиссии с просьбой дать справку о том, что 
она досрочно проголосовала, дабы не было проблем 
на работе. На что председатель комисии Протченко 
Ирина Михайловна ответила: «Пусть Ваш начальник 
позвонит сюда, мы предоставим информацию, кто 
проголосовал». 

Очень много было избирателей, чьих жён или му-
жей включили в списки, а этих людей нет в живых; и 
такое повторяется не впервой. Избиратели процентов 
на 90 - люди в возрасте; единицы молодых избира-
телей появились 23 сентября. 21.09 к председателю 
комиссии обратилась комендант общежития №6 с 
просьбой показать списки досрочно проголосовавших 
из числа жильцов общежития. Подходили к председа-
телю в дни досрочного голосования то ли коменданты 
общежитий, то ли домкомы; всех их председатель ко-
миссии Протченко И. М. просила направлять жильцов 

в дни досрочного голосования. 
А уже после обеда 21 сентября столик для меня 

поставили подальше от комиссии и включили музы-
ку. 23.09. в течение дня были наблюдатели от «Белой 
Руси», от территориального центра соцобслуживания; 
от трудового коллектива (не уточнила наблюдатель, 
какого именно). Эти наблюдатели наблюдали минут по 
30 и разошлись. Только последний час пришли пона-
блюдать от «Белой Руси» и от трудового коллектива. 

Из-за того, что у меня был бейджик «Наблюдатель 
от БНФ», другие наблюдатели шарахались от меня 
как чёрт от ладана. Рада, что смогла поговорить с 
пердставителями ОБСЕ; рассказала им все о своих 
наблюдениях (до меня они беседовали с председа-
телем комиссии). 

А процесс подсчёта голосов проходил так: члены 
комиссии окружили стол; опустошили первую урну 
(досрочное голосование); как фокусники продемон-
стрировали , что та пуста... Председатель комиссии 
раздала всем по стопочке бюллетеней, и начался 
подсчёт. Каждый из комиссии на бумажечке писал, 
сколько насчитал, и передавал председателю. Так 
же и с урной голосования на дому, и с урной в день 
голосования».

«А вообще не понятно, по какому принципу людей 
назначают в председатели ИК. У нас например, на-
чали вскрывать урны до того, как были погашены 
неиспользованные и испорченные бюллетени. Когда 
я обратилась к председателю с предложением пере-
считать неиспользованные бюллетени, она сказала, 

что я мешаю работе комиссии».

«Из положительных эмоций: подошел ко 
мне интеллигентный дедуля, спросил наблю-
дателем от какой партии я являюсь, пожало-
вался на то, что записи в списках избирателей 
ведутся карандашом. Затем подошла его 
проголосовавшая бабуля и они двинули к вы-
ходу. Дедушка напоследок: « Ну добра, жыве 
Беларусь!» На этом моменте я прослезилась. 
Такой мощный контраст с желающими вы-
служиться».

dzedzich.orgСкарга нашага назіральніка вымусіла старшыню 
камісіі вывучыць нарэшце Выбарчы кодэкс

выбары - 2012. уражанні

Гэта на ўласнай скуры адчулі студэнты БНТУ і іншых 
ВНУ. Пасля сканчэння каледжаў яны паступілі на плат-
ныя аддзяленні ўніверсітэтаў. На думку Мінадукацыі, 
гэтага ім рабіць не варта было, бо спачатку маладыя 
людзі мусілі паехаць па прымусовым размеркаванні. 
Цяпер студэнтаў адлічаюць, і яны адпраўляюцца хто 
куды: нехта на завод, а нехта ў войска.

«Пасля залічэння ў ВНУ выпускнікам сярэдніх 
спецыяльных навучальных устаноў, якія навучаліся 
за кошт сродкаў дзяржбюджэту, пачалі прыходзіць 
паперы з каледжаў з патрабаваннем растлумачыць, 
чаму яны не паехалі працаваць па размеркаванні. Ім 
прапанавалі адно з двух: або пакрыць сродкі, затрача-
ныя дзяржавай на падрыхтоўку маладога спецыяліста 
ў ССНУ і працягнуць вучыцца ва ўніверсітэце, ці 
напісаць заяву аб адлічэнні і «адтрубіць» належны 
тэрмін абавязковай адпрацоўкі на прадпрыемстве», 
— пракаментавалі сітуацыю Interfax.by у БНТУ.

Паводле словаў прадстаўнікоў універсітэту, не-
каторыя студэнты адразу пасля адлічэння вымуша-

ныя адпраўляцца ў войска: адпаведныя позвы ўжо 
прыходзяць.

generation.by
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владеть информацией –
значит упраВлять миром
если говорить о роли журналистики в масс-медийном обществе, то не стоит преу-
меньшать возможности журналистов, которые яро манипулируют массовым созна-
нием.

Очевидно, что человеку интересно знать свежие 
новости и события. 

Не важно, будут это новости культуры или его го-
рода, государства, в котором он обитает или новый 
рецепт пирога. Любому человеку нужно «насытиться» 
информацией. Общество нуждается в различном мне-
нии газет, телевидения, радио или интернета.

Моя бабушка истинно верит ЛАДу и БТ, и попробуй 
сказать, что эти журналисты не договаривают, что 
они просто отлично сложенные роботы. Останешься 
врагом народа. 

Основная роль СМИ в жизни каждого государства – 
показать: «всё-таки  хорошо живётся у нас, в достатке, 
а главное - стабильно». Нас устраивают наши стипен-
дии, зарплаты, пенсии. Несмотря на то, что большая 
часть суммы уходит на потребные вещи, а жить как? 
Учиться? Не важно! АГЛ сказал, что всё стабильно и 
всех накажем, а мы истинно верим этому, хотя под-
тверждающих фактов, не считая государственных 
СМИ, как бы нет. 

Наша пресса не имеет свободы, я со своей граж-
данской позицией фактически не подпитываюсь 
информацией. Мне так хочется услышать родной 
язык, увидеть своими глазами, как по БТ рассказы-
вают о концерте Ляписа Трубецкого и многое-многое 
другое…  

Всем известно, что по Конституции РБ права на 
свободу слова, печати и мнения строго прописаны, 
поэтому неужели так сложно написать правильно, 
без помех и объективно изложить информацию? Где 
же заканчивается свобода журналиста? Когда можно 
писать, а когда нет? Я думаю, проблема в нашем «де-
мократическом» государстве. Нет демократии - нет 
свободы слова. 

Я нашла ещё одно подтверждение тому, что мы жи-
вём не по нормам демократического общества. Ноам 
Хомский, американский лингвист, общественный 
деятель, автор книг и политический аналитик, заслу-
женный профессор языкознания в Массачусетском 
технологическом институте и один из выдающихся 
деятелей науки ХХ века, составил свой список спо-
собов манипуляции, а я, в свою очередь, приведу на 
них примеры качественной манипулятивной работы 
журналистов и главы государства.

1. ОТВлечеНие ВНимаНия.
Постоянно отвлекать внимание граждан от настоя-

щих социальных проблем, переключая его на темы, 
не имеющие реального значения. 

Зачем говорить о цене на продукты, зачем говорить 
о цене на 1 доллар США. Проще говорить о панде ,ко-
торый залез на высокое дерево в каком-то Египетском 
парке, о съезде БРСМ или о том, как же мы быстро 
убрали урожай. А легче всего, показывать новости 
днём, когда люди на работе: мы их показываем, но 
это ваши проблемы, что вы их не видите!

2. СОзДаВаТь ПрОБлемы, а заТем ПреДлагаТь 
СПОСОБы их решеНия.

Данный метод также называется «проблема-
реакция-решение». 

Или: вызвать экономический кризис, чтобы заста-
вить принять как необходимое зло нарушение соци-
альных прав и сворачивание работы городских служб.

Дефолт, кризис, повышение цен на продукты, рост 
доллара и т.д. привело к теракту в метро. Отвлеклись 
люди? Да… А что ещё нужно, никто не вспомнил, 
что гречка подорожала вместе с сахаром, никому не 

было дела до валюты. Всем было страшно. Проблема 
с кризисом была решена, на время, правда, но итога 
добились. В стране стабильно.

3. СПОСОБ ПОСТеПеННОгО ПримеНеНия. 
Чтобы добиться принятия какой-либо непопуляр-

ной меры, достаточно внедрять ее постепенно, день 
за днем, год за годом. Таким образом были навязаны 
новые социально-экономические условия (неолибера-

лизм) в 80-х и 90-х годах прошлого века.
«Я родился на этай земле. Эта мая земля. Я на ней 

и умру!» (ОРТ 4.10.2000, 23.19).
«У меня 25,02 тонны золата. В последнее время все 

спрашивают: а сколько Лукашенко будет у власти?...
пока не создадим золотой запас 100 тонн!» (БТ 16 
марта 2006г. Из хранилища Нацбанка).

Ну ведь действительно, мысль материальна! СМИ 
помогли распространить информацию. Он не виноват, 
он так думает, а мы верим.

4. ОТСрОчКа иСПОлНеНия. 
Народ в массе своей всегда склонен лелеять наи-

вные надежды на то, что «завтра все изменится к 
лучшему». Это предоставляет гражданам больше 
времени для того, чтобы свыкнуться с мыслью о пере-
менах и смиренно принять их, когда наступит время.

«Мне кажется, что нефть где-то есть. А если есть 
нефть, не может быть, чтобы где-то не прорвало газ…  
Мне кажется, что нам надо внимательнее посмотреть 
на недра. Найдем мы что-то. Не может быть, чтобы 
кто-то искал и не нашел».

«К 1 сентября будет единый обменный курс ру-
бля, а через полтора–два месяца валютный кризис 
исчезнет». 

«Я даже не думаю о том, что мы можем десять-
двадцать долларов не дотянуть. Поставлена задача, 
и мы должны ее достичь», - сказал Александр Лука-
шенко, говоря о плане достичь к концу года зарплаты 
по стране в 500 долларов в эквиваленте».

5. ОБращаТьСя К НарОДу КаК К малым ДеТям.
В большинстве пропагандистских выступлений, 

рассчитанных на широкую публику, используются 
такие доводы, слова и интонация, как будто речь идет 
о детях школьного возраста с задержкой в развитии 
или умственно неполноценных индивидуумах.

Чем усиленнее кто-то пытается ввести в заблужде-
ние слушающего, тем в большей степени он старается 
использовать инфантильные речевые обороты. По-
чему? «...в силу внушаемости, в ответе или реакции 
этого человека, с определенной степенью вероят-

ности, будет отсутствовать критическая оценка, что 
характерно для детей в возрасте 12 или менее лет».

Наш ещё и покричать может и ножкой топнуть!

6. ДелаТь уПОр На эмОции В гОразДО БОльшей 
СТеПеНи, чем На размышлеНия.

Воздействие на эмоции представляет из себя 
классический прием, направленный на то, чтобы 
заблокировать способность людей к критическому 
осмыслению происходящего. С другой стороны, ис-
пользование эмоционального фактора позволяет от-
крыть дверь в подсознательное, чтобы внедрять туда 

мысли, страхи, устойчивые 
модели поведения…

«Про меня говорят, что 
я каждый вечер съедаю не-
сколько человек. Так и пи-
шут, что на ужин ем людей! 
Я же каждую свою зарплату 
отдаю людям!»

(Выст упление  перед 
с т уд е н т а м и  Э ко н о м и -
ческого  университета . 
ОНТ,29.11.2002, 21.30)

7. ДержаТь лЮДей В Не-
ВежеСТВе, КульТиВируя 
ПОСреДСТВеННОСТь.

Добиваться того, чтобы 
люди стали неспособны по-

нимать приемы и методы, используемые для того, 
чтобы ими управлять и подчинять своей воле. 

«Лопату в руки — копай, не копаешь — значит, 
сегодня голодным остаёшься».

8. ПОБужДаТь гражДаН ВОСТОргаТьСя ПОСреД-
СТВеННОСТьЮ.

Внедрять в население мысль о том, что модно быть 
тупым, пошлым и невоспитанным…

«Что я там в Европе не видел! Грязно все! Люди 
трутся друг о друга, вонь, гразь…»

9. уСилиВаТь чуВСТВО СОБСТВеННОй ВиНы.
Заставить человека уверовать в то, что только он 

виновен в собственных несчастьях, которые проис-
ходят ввиду недостатка его ума, способностей или 
прилагаемых усилий. 

Мы виноваты, что долларов нет. Всё скупили сами.
«Не вижу ничего плохого в намерении украсть на 

Западе лекала и сшить».

10. зНаТь О лЮДях БОльше, чем ОНи Сами О 
СеБе зНаЮТ.

В течение последних 50 лет успехи в развитии науки 
привели к образованию все увеличивающегося раз-
рыва между знаниями простых людей и сведениями, 
которыми обладают и пользуются господствующие 
классы. 

«Скорина был не только белорус, он жил и в Питере. 
И творил там. Это наш Скорина. Россияне с гордостью 
о нём говорят…»

«У меня тоже отец погиб во время Второй миро-
вой войны. (прим.: Лукашенко родился 30 августа 
1954 г.)».

СМИ в нашем цивилизованном мире выполняют 
функцию воспитания и могут  поменять систему 
ценностей, нравов и мнений. Но размышлять никому 
не запрещается…

Как хорошо, что я пытаюсь стать журналистом, 
меня никто не сможет переубедить…Хотя - это уже 
совсем другая тема.

Саша Литва
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на ровары
роварны эксперымент на беларуска-польскай мяжы скончыўся частковым поспе-
хам актывістаў «За вела-брэст!».

у тэрэспаль!

dzedzich.org

14 кастрычніка велаактывісты 
на практыцы праверылі, ці можна 
патрапіць ў Польшчу на двух колах. 
Месцам пераезду быў абраны пункт 
пропуску «Варшаўскі мост», які быў 
заўсёды зачынены для падарожнікаў 
на ровары.

Нагадаем, што адмыслова для 
беларуска-польскага велапрабегу 
актывісты падавалі запыты ў памеж-
ныя камітэты абодвух краінаў. Згодна 
з унутранай інструкцыяй  і польскіх, 
і беларускіх  памежнікаў, “праезд 
праз “Варшаўскі мост” на ровары не 
забараняецца”.

Як паведаміў Еўрарадыё каар-
дынатар кампаніі «За Вела-Брэст!» 
Уладзімір Красько, цяжкасцяў з 
беларускімі памежнікамі не ўзнікла. 
Родную мытню яны прайшлі ўсяго за 15 хвілін. 
Памежнікі нават выдалі транспартныя талоны з паз-
накаю «Ровар». 

Аднак працэдура афармлення ў польскіх памежных 
службах зацягнулася амаль на гадзіну. Пасля яе завяр-
шэння велаактывістам паведамілі, што дазвол ад па-
межнага камітэту Польшчы з'яўляецца аднаразовым.

Красько: «Як нам патлумачылі польскія памежнікі, 
памежны пераход не абсталяваны для пераезду на ро-
вары. Таму прапускаць могуць толькі па спецыяльным 
дазволе, які трэба загадзя атрымаць. Нашы далейшыя 
планы, паколькі з беларускім бокам пытанняў не было, 

займацца пошукам законнага шляху і метаду пераез-
ду мяжы на ровары менавіта з польскага боку. Мы 
збіраемся падлучаць для гэтага і польскія велаклубы, 
і звычайных грамадзян Польшчы».

Нагадаем, што ў ліпені актывісты кампаніі «За Вела-
Брэст!» падалі заявы ў памежныя камітэты Беларусі і 
Польшчы. Мэта звароту — даведацца пра нарматыўны 
парадак пераезду мяжы на ровары і дзе гэта ўвогуле 
можна зрабіць. Разам з заявай былі перададзеныя 
подпісы. За магчымасць абмінуць шматгадзінныя 
аўтамабільныя чэргі ў Польшчу падпісаліся звыш 
паўсотні брэстаўчан.  euroradio.fm

уваГа! конкурС!

обменяй Вело-фото 
на ценный приз!
В рамках кампании «За вело-Брест!» проходит 
фотоконкурс, результатом которого будет на-
стенный календарь на 2013-2014 с тематическими 
фотографиями на каждый месяц.

Пока идёт голосование за вело-сентябрь (dzedzich.
org), мы принимаем фото сделанные в октябре!

Автор фотографии, отобранной для календаря по 
результатам голосования на сайте, получает ПРИЗ:  
флеш-накопитель 16 Гб (catalog.onliner.by) или ЛЮ-
БОЙ ДРУГОЙ из каталога соответствующей цены. 
(Всего будет отобрано 12 фотографий).

Авторы фотографий отобранных для голосования 
получат в подарок календарь и фирменную продукцию 
кампании «За вело-Брест!»: значки, флажки, наклей-
ки и т.д. (Всего будет награждено 60 конкурсантов).

На конкурс принимаются фотографии велосипеди-
ста (велосипедистов) на фоне узнаваемых мест города 
Бреста (известные улицы, парки, здания и т.д.). Фото 
должно соответствовать указанному месяцу.

Конкурсная работа должна состоять из фото-
графии и описания места, где был сделан снимок 
(приветствуется небольшой рассказ об истории 
фотографии).

на фотографиях должны быть 
запечатлены Велосипедист или 
Велосипедисты на фоне узнаВаемых 
мест города бреста (изВестные 
улицы, парки, здания и т.д.).

Фотография должна быть сделана в период с 
01.10.2012 по 31.10.2012.

Фотографии должны быть высокого качества не 
менее (хотя бы по одной стороне) следующих раз-
меров: ширина 1600 px, высота 1200 px.

Работа должна быть авторской.
Сроки проведения конкурса «ВЕЛО-ОКТЯБРЬ»: с 

01.10.2012 по 31.10.2012. Работы принимаются до 
23-59   31.10.2012  года на адрес: vybor@tut.by с отмет-
кой «на фотоконкурс». В письме необходимо указать 
фамилию, имя конкурсанта, контакты: телефон, мейл.

Сроки проведения конкурса по созданию велока-
лендаря: с 01.07.2012 по 30.06.2013.

Велопробег состоялся!
29 сентября в бресте по маршруту брестская крепость – Ск «виктория» прошёл ве-
лопробег, на который собралось около 400 велолюбителей разных возрастов и ин-
тересов.

Организатором инициативы стала уже знакомая 
брестским вело-любителям кампания ” За вело-Брест” 
при поддержке АРР «Дзедзич». 

Любой желающий мог получить в подарок наклей-
ки на свою двухколесную машину, а народ пошустрее, 
который успел подать заявку на участие пораньше, 
получили еще  флажки и значки со символикой кам-
пании ” За вело-Брест!” В оргкомитет по проведению 
вело-пробега так же вошли портал «Виртуальный 
Брест», “Radio START”, вело-клуб «Кола-БОК».

Начало пробега началось в 11 утра, что для вы-
ходного субботнего дня вполне удачное время. По-
радовала еще и погода: солнечно и ясно. Так крутить 
педали и веселее и приятнее. 

Для меня, участника всех вело-пробегов организо-

ванных кампанией, маршрут 
был уже давно привычным и 
знакомым. 

Двигались на небольшой 
скорости, чтобы и пожилые, 
и дети тоже могли комфор-
тно передвигаться. Колону 
возглавили представители 
брестского клуба ”Кола-
БОК”, давно ведущие актив-
ную велосипедную жизнь.

Маршрут проехали без 
сложностей. Организация 

была на хорошем уровне, все добрались на место 
финиша. 

Водители машин приветствовали и сигналили, 
прохожие быстро доставали мобильные телефоны и 
спешили запечатлеть проезжающих на камеры, вы-
крикивали что-то радостное и махали руками.

Организатор мероприятия  Владимир Красько от-
метил, что идея проехаться по городу очередным ве-
лопробегом удалась на славу. Все, что планировалось 
провести, провели и судя по его довольной улыбке это 
действительно так.

По окончании пробега желающие могли принять 
участие в  ВелоКвесте от “Radio START”.

dzedzich.org



КУЛЬТУРА
Не пакідайце ж мовы нашай беларускай, каб не ўмёрлі! (Ф.Багушэвіч)

я и моя жиЗнь 
В социальных сетях
новой тенденцией молодёжи на сегодняшний день стал фотоаппарат. многие люди 
не расстаются с  ним даже в постели. как только заснят удачный кадр их жизни, 
он тут же помещается на сайт так называемых социальных сетей. одноклассники, 
вконтакте, мой мир, YouTube и множество прочих, они словно являются нашей вто-
рой жизнью.

- А что делать, когда это закончится?
- Этого никогда не случится. Фейсбук как 

мода, он никогда не закончится.

Хорошо, что мне нечем фотографировать снежинки 
на окне или глаза своего котэ. Но у меня есть другой 
фетиш – слово. По специальности своей я журналист, 
а вот в душе - литератор. Поэтому мои новые и старые, 
хорошие и плохие творения летят в массы с помощью 
социальных сетей.

Социальные сети – мой дневник или моя вторая 
жизнь?

Этим вопросом, пожалуй, задаётся практически 
каждый интернетчик. Для кого-то интернет- это сред-
ство общения, для кого-то глупое времяпрепровожде-
ние, а вообще-то для всех изначально подключали ин-
тернет в целях учёбы, или там скачивания рефератов. 

По словам Васюкова: «Тусовка, как правило, пред-
ставляет собой ИНТЕНСИВНОЕ общение представите-
лей киберкультуры друг с другом. Она предполагает 
как обмен значимой для жизни каждого информа-
цией, так и своей еще менее заформализованной 
частью. Например, совместной выпивкой и поеданием 
бутербродов на каком-нибудь компьютерном сборище 
в «офф-лайн». Или интенсивным обменом ругатель-
ствами и приколами в «он-лайн». 

Мотивы сбивания компьютерщиков и интернетчи-
ков в подобные «стаи» могут быть самые разнообраз-
ные: от пустого времяпровождения до изощренных 
попыток продать, протолкнуть посредством тусовки 
пока еще нераскрученный или неходовой товар. Но 
главное, конечно же, не это. 

Главным является то, что механизм компьютер-
ной или Интернет-тусовки является самым мощным 
инструментом распространения кибернетической 
культуры и приобщения к ней всех тех, кто к ней по 
разным причинам к своему «несчастью» еще не при-
надлежит…. ».

Из этих слов можно выделить именно то, что в 

моей жизни занимает огромное количество вре-
мени «глупое времяпровождение» в социальных 
сетях. Естественно, существует и учёба, и общение 
с друзьями, ведь это одно из самых важных дел, но 
в большинстве случаев компьютер включается, и я 
обновляю страничку в «ВК».

«…Неустойчивость статусов представителей ки-
беркультуры. Вчера, например, ты был почти культо-
вой личностью, а сегодня так отстал, что тобой просто 
перестают интересоваться. Кто, например, сейчас пом-
нит Питера Нортона? А ведь каким был ажиотаж, когда 
7-8 лет назад этот человек приезжал к нам в страну! 
Чтобы стать неофициальным «начальством» в среде 
кибернетчиков, или получить не менее престижный 
титул «спеца», необходимо, прежде всего, доказать 
свою компетентность в той или иной компьютерной 
или интернет-сфере, удачливость, профессионализм. 

Факторы же, обычные для «оф-лайн» субкуль-
тур, такие, как наличие покровителей из числа вы-
шестоящих, длительность пребывания в «тусовке», 
наличие финансовых избытков, для киберкультуры 
тоже значимы, но занимают вторые роли. Ярким 
доказательством этого тезиса служит сегодняшнее 
поведение интернет-компаний в Штатах. Ценность их 
определяется не по результату, а по перспективности, 

по качеству заложенных в проект 
идей и специалистов, способных 
их осуществить…. ».

Для нас социальные сети - это 
своеобразное хобби, в котором 
мы сами можем создать свой 
профиль, стиль или образ. Мы 
выкладываем свои личные фото, 
видео. Говорим о интересах, увле-
чениях. Теперь зайдя на страничку 
приглянувшегося мне человека, я 
могу с 50% точностью сказать, что 
я смогу с ним дружить или нет. 

Почему только на половину? 
Потому что в большинстве слу-
чаев образ, который создался, 
отличается от того, что есть в 
действительности. Но ведь не 
всегда это плохо, потому что для 
человека стеснительного или 

замкнутого ,работа над своим образом в интернете 
поможет измениться и соответственно отношение 
к нему окружающих поменяется в лучшую сторону. 
Иногда мне кажется, что у людей нет реальной жиз-
ни, у них есть лишь виртуальная реальность. Многие 
буквально «живут контактом», выкладывают лучшие 
фотографии из лучших фотосессий от лучших фото-
графов, интригуют лучшими статусами, придумывают 
интересные логины и ники, обновляя свои странички 
каждые 15 минут. Ну естественно, настолько актив-
ная жизнь в сети заставляет других проявлять к ней 
интерес. 

И.Васюков: «Высокая мобильность статуса, что 
косвенно подтверждается тем, что за какой-нибудь 
год человек может по несколько раз поменять свой 
НИКНЕЙМ.  Важно, конечно же, заметить, что как и 
во всех человеческих субкультурах, испытывающих 
очень жесткое давление конкуренции и высокой 
социотехнической динамики подчеркиваемый нами 
ДЕМОКРАТИЗМ киберкультуры с каждым годом ста-
новится все более жестким и требовательным к своим 
представителям, требуя от них все меньшей свободы 
действия и маневра». 

Рейнгольд Говард: «Поиск новых книг, кинофиль-
мов и музыкальных произведений при всей его 
распространенности представляет лишь одну разно-
видность неисчислимого множества сетей доверия, 
обслуживающих рынок, научные изыскания, пред-
принимательство и сообщества. Одной из наиболее 
привлекательных сторон общественного киберпро-
странства является то, как виртуальные сообщества 
делятся полезной информацией».

Для меня социальная сеть является не только сред-
ством общения, но и средством поиска аудио-видео и 
фото-информации. Фильмы, книги, документальное 
кино- всё это информация, которая помогает мне в 
учёбе.

Группы, объединения, различные новости- это 
возможность быть в «тренде» онлайн- сети. Как бы 
там ни было, социальная сеть - это ваша жизнь или 
хобби. Грех это или порок? Есть масса минусов и 
масса плюсов. Стоит просто правильно и логично 
пользоваться временем.

Саша Литва

у Войска Возьмуць усіх!
трапіць у войска цяпер стане ў два разы лягчэй. мінабароны значна скараціла 
пералік хваробаў, праз якія ў войска не бяруць.

Найчасцей у беларускае войска не бяруць у сувязі з 
праблемамі з сэрцам і стрававальнай сістэмай, а такса-
ма пазваночнікам, калі нагодаў для іншых адтэрміновак 
няма. Але найбольш папулярнай адтэрміноўкай усё 
роўна застаецца працяг адукацыі. 

Аднак у жніўні Міністэрства абароны змяніла правіла, 
паводле якіх прызыўнікам надаецца адтэрміноўка 
ад войска. Новая рэдакцыя сумеснай пастановы 
Міністэрства абароны і Міністэрства аховы здароўя 
РБ № 33/85 дае магчымасць ваенкаматам забіраць на 
службу нават даволі хворых маладых людзей.

Напрыклад, шлях у войска цяпер адчынены тым, хто 

пакутуе на скаліёз другой ступені — з вуглом адхілення 
да 10 градусаў лежачы. Раней амаль кожны пяты 
прызыўнік, што прызнаваўся нягодным да службы, 
меў менавіта дыягназ «скаліёз». 

Адсутнічаюць супрацьпаказанні і па язвавай хва-
робе. Канешне, калі няма перфарацыі і крывацёку, а 
абвастрэнні здараюцца не часцей за адзін раз у год і 
не патрабуюць працяглага лячэння.

Унесеныя змены ў апісанне такой распаўсюджанай 
хваробы, як пралапс мітральнага клапану. Будуць 
цяпер браць у войска і гіпертонікаў. Адзіны артыкул 
сярод «папулярных», які застаўся нязмененым, ты-
чыцца псіхіятрычных захворванняў. 2 гады таму ў 
сувязі з псіхіятрычнымі расстройствамі адтэрміноўку 
атрымлівалі альбо цалкам непрыдатнымі да вайсковай 
службы прызнаваліся каля 7% прызыўнікоў ці болей 
за 1 тыс. чалавек.

Дарэчы, у Мінабароны кажуць, што змены ў 
правілы прызыву звязаныя выключна з «павышэннем 
магчымасцяў медыцынскіх устаноў па дыягностыцы і 
лячэнню захворванняў», перадае БелТА.

generation.by
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КУЛЬТУРА
Не пакідайце ж мовы нашай беларускай, каб не ўмёрлі! (Ф.Багушэвіч)

как не дать завладеть своим аккаунтом вконтакте или почтой хулиганам или злоу-
мышленникам? как не стать жертвой шантажа? как обезопасить компьютер от ви-
русов?

как не ПотерятьСя
В «Вконтакте» и gmail?

Раман К.

Следует понимать, чего опасаться. Например ви-
русов и шпионских програм. Например сайт widestep.
com/elite-keylogger-ru предлагает нам по цене от 9 
долларов за компьютер програму-кейлоггер.

“…Отслеживает все нажатия клавиш и их комби-
наций в любых приложениях (Word, Excel, Блокнот), 
при поиске в Интернете, переписку в чатах, введённые 
пароли и т.д., оставаясь при этом абсолютно незамет-
ным. Кейлоггер позволяет отслеживать буфер обмена, 
так что даже та информация, которая не вводилась с 
клавиатуры, не останется незамеченной… Записывает 
не только скопированный текст, но и изображения. С 
нашим кейлоггером Вы всегда в курсе всего, что про-

исходит на Вашем компьютере – он делает скриншоты 
рабочего стола и любых запущенных приложений так, 
что, даже находясь вдали от своего компьютера, Вы 
всегда знаете кто и как его использовал…”

Поэтому не оставляйте ноутбук без присмотра – 5 
минут хватит для установки вот такой небольшой 
програмы. Простое нажатие Win+L откроет окно вы-
бора пользователя. 

Конечно же, на вашем аккаунте Windows стоит 
пароль, правда? И аккаунт администратора вы ис-
пользуете только для установки приложений, а 
гостевой – для работы в интернете (для того, чтобы 
у вредоносного программного обеспечения не было 
прав администратора в системе), верно?

Конечно, если вы не шпион, то многое из этой 
статьи вам никогда и не понадобится. «Я обычный 
человек, я не могу никого заинтересовать, у меня 
нет ничего ценного». А завтра у вас нет ни почты, ни 
друзей на Facebook из-за потока спама от вас, вся 
информация с ноутбука удалена, а на столе лежит 
повестка в прокуратуру, так как с вашего компьютера 
был взломан сайт Пентагона. Ах да, а аккаунт Вконтак-
те продан за 8 центов, например на forum.antichat.ru:

- Продаю аккаунты Вконтакте: 100 аккаунтов Рос-
сия = 10$, 100 аккаунтов Украина = 10$, 100 аккаунтов 
Беларусь = 8$.

- Человек хороший! Взял 1000 c Украины!
Вобще следует всегда помнить что безопасность – 

это не только использование програм защиты, но и 
рациональное поведение. 

Не кликайте то, что не знаете, не открывайте по-
дозрительные письма, не отсылайте пароли никому, 

кто бы их не потребовал. Эти советы стары как мир, 
но соблюдают их далеко не все.

Не пренебрегайте антивирусами (бесплатные – 
Avira, Panda), программами для ухода за ОС и удалени-
ем вредоносного ПО (CCleaner, Spybot), межсетевыми 
экранами (Comodo Firewall). 

Помните, что взломанные программы могут и 
содержат вредоносный код. Думаете, что, напри-
мер, взломанная игра выкинута в общий доступ из 
альтруистических побуждений, и не поддерживает 
функции вышеупомянутого кейлоггера? Не платите за 
бесплатный софт своей безопастностью, пользуйтесь 
лицензионным или бесплатным ПО. 

Всегда есть альтернатива. К слову, 
бесплатная Ubuntu, загруженная с 
флешки обезопасит ваше пребывание 
в Интернете даже на чужом и, воз-
можно, полном вирусами компьюте-
ре. Да и вирусов под Linux-системы 
существует крайне мало, по сравне-
нию с Windows.

Нужно дать попользоваться другу 
(недругу) компьютером, проверить 
почту? Установленный Linux никак 
не скажется на работе, но от вирусов, 
скорее всего, спасёт.

Кража личНОй иНфОрмации. 
ПОТеря КОНТрОля НаД аККауНТа-
ми В СОциальНых СеТях (ВКОН-
ТаКТе, FacEbook) и ПОчТОй.

При работе в сети старайтесь ис-
пользовать шифрованное соединение 
по протоколу https (можно скачать 
соответствующий плагин для Firefox, 

который принудительно активирует данный тип соеди-
нения, если таковой поддерживает сервер). Если вы 
не знаете что это, это первая причина задуматься и 
поискать информацию.

Так же ваши пароли могут остаться в сохраненных 
формах браузера. Используйте режим приватного 
просмотра. Не хотите чтобы история переписки в 
скайпе или история посещений страниц осталась на 
компьютере? Пользуйтесь портативными версиями 
программ (Skype, браузер), запускайте их с со своей 
флешки и уносите свои секреты с собой.

Пользуйтесь почтой, поддерживающей шифрова-
ние. Например в Gmail, в настройках аккаунта, можно 
включить передачу данных использую только прото-
кол https. Так же существуют платные и бесплатные 
сервисы шифрующие сами письма. Самому шифро-
вать переписку можно используя, например, програм-
му PGP или Mozilla Thunderbird с PGP расширением.

Привяжите аккаунт Вконтакте и Gmail к своему 
номеру мобильного телефона – это поможет восста-
новить пароль в случае утери. 

Так же, если вы забыли свой пароль, вы можете 
восстановить его, ответив на секретный вопрос. 
Делать пароль из 25 символов, а ответ на секретный 
вопрос «Как зовут вашего котика?» из 6, причем 
указывать кличку котика на своей странице Вконтакте 
– это ведь глупо, правда?

Придумывайте сложные и длинные пароли и ре-
гулярно меняйте их. Если вы шпион – раз в сутки, 
если пользователь социальных сетей – раз в полгода. 

Хранить и, что самое важное, генерировать длин-
ные (до 1000 символов) пароли помогают различные 

программы. Например бесплатная KeyPassX – запо-
минаем один большой пароль для доступа к большой 
базе паролей от всех аккаунтов и сайтов. С помощью 
такой программы вы легко поменяете пароли от всех 
аккаунтов, например, после посещения Интернет-
кафе, где очень велика вероятность перехвата ваших 
личных данных.

Не забывайте про резервное копирование данных. 
Ваша база паролей хранится на флешке, которую вы 
благополучно потеряли. Вместе с ней утерян доступ 
ко всему. Вообще ко всему, ведь пароли были по 
40 символов, и вспомнить их не удастся. В идеале 
эта база паролей должна лежать в трех местах: на 
флешке, на ноутбуке и в Интернете, например на 
файлообменнике, ведь все равно без мастер-пароля 
к ней нет доступа.

храните особо важные файлы в зашифрованных 
криптоконтейнерах, например с использованием 
TrueCrypt. Вас пытают и требуют пароль от зашиф-
рованных файлов? Отдаем шпионам пароль для рас-
крытия части информации, ведь они не догадываются, 
что с TrueCrypt  можно создать невидимый защифро-
ванный криптоконтейнер внутри существующего. А 
внутри него еще и еще. И мы сами решаем, на какой 
уровень секретности информации и кого пустить.

установите и запустите программу для восстанов-
ления данных Recuva – а вот и фотографии, которые 
вы удалили 2 года назад, помните? Восстановленные 
данные это не всегда хорошо, иногда их нужно полно-
стью удалить, что не получится при использовании 
стандартных средств Windows – используйте для 
удаления специализированной ПО, например Eraser.

Не доверяете Skype, слышали, что его сообщения 
можно перехватить и расшифровать? Используйте 
голосовую связь, которую гораздо сложнее прочитать 
и средства, шифрующие переписку, например Pidgin.

Не хотите, чтобы вас распознали как автора со-
общения «Сварщик Коля – дурак» на вашем люби-
мом форуме сварщиков? Почему-то не открывается 
любимый китайский новостной сайт? Используйте 
прокси-сервера, анонимайзеры, TOR. 

Однако никогда не используйте анонимайзеры и 
TOR для входа, например, в почту или социальные 
сети – они обеспечивают только анонимность, но не 
безопасность. Например, владельцы прокси-сервера 
не знают, откуда пришел ваш логин и пароль от 
Вконтакте, но это не мешает им использовать эту 
информацию.

Но главное – не забывайте, что для активации 
любого вируса или вредоносного ПО вы должны со-
вершить глупую ошибку. Не рассчитывайте только 
на программную защиту данных, помните о том, что 
ноутбук или флешку могут банально украсть. Будьте 
внимательны.

Все рекомендованные в данной статье программы 
являются бесплатными. Пользуйтесь бесплатным ПО.

Обход цензуры в Интернете, Bypassing Censorship, 
на русском языке: translate-new.flossmanuals.net/
bypassing-censorship-ru.

На этом сайте собраны десятки полезных рекомен-
даций и бесплатных программ: securityinabox.org/ru.



КУЛЬТУРА
Не пакідайце ж мовы нашай беларускай, каб не ўмёрлі! (Ф.Багушэвіч)

вандроўка на каўкаЗ
разам з сябрам дзедзiча
дзяўчына мiльва падзялілася сваімі ўражаннямі ад паездкі на каўказ, разам з тур-
клубам і сябрамі. атрымалася даволі забаўнае сачыненне на тэму «як я правёў лета», 
без сумневу, годнае вашай увагі =)
день перВый

Первый день в этой уникальной стране белых снеж-
ников…Пока ехали в бусике разговорчивого водителя 
глаза разбегались от того, что хотелось посмотреть на 
все и сразу, и поподробнее! Кавказ встречал нас пред-
горием, чувство того, что ты где-то в Карпатах вскоре 
исчезло: горы стали, как я говорю, настоящими…

Высадили нас в поселке. Еще раз все перепакова-
ли, перекусили и двинулись в путь. В это же время в 
поселок привезли и группу голландцев с местными 
гидами. Немного пообщались с ребятами, выяснили, 
что начальный маршрут у нас примерно схож, что, 
впрочем, и не могло быть по-другому. Значит пере-
секаться будем, и довольно часто.

И правда, пересеклись - вечером, не шибко и позд-
ним, заметили их лагерь. Они остановились в долине 
возле водопада и активно укладывались спать. Мы 
тоже решили, что на сегодня достаточно, и остано-
вились рядом.

Соседи наши костров не жгли, быстренько раз-
ложились и спать. Ох уж эти иностранцы…Гидов мы 
пригласили к нашему костру. Познакомились, пооб-
щались, посмеялись. Их группа состояла из довольно 
немолодых людей, самому младшенькому было не 
меньше за сорок пять. И был у них еще дедуля лет под 
семьдесят. Все еще дружно подумали, что было бы 
хорошо нам просто ходить в его возрасте, а не то, что 
в горы идти…Гиды страшно переживали за дедулю 
ибо он был их единственное спасение от голландских 
монстров альпинизма. Дело в том, что натрениро-
ванные голландцы шли бодрее своих проводников, а 
дедуля малость отставал, чем позволял этим самым 
проводникам не терять марки. И, как говаривал один 
из них, «вот ведь, ** голланцы, укурились ** и прут!»

день Второй. подход к  
терсколаку

Проснулись мы как и планировали – в пять утра. 
В семь уже были на маршруте. Тело немного ныло с 
непривычки, но начало пути было довольно простым, 
без особых подъемов. Я выдала особый перл гладя на 
постоянно видневшуюся пререди гору:

- А что это за гора впереди маячит?
Это стало одной из цитат нашего похода: впереди 

маячил... Эльбрус.

Впереди ждал крутой подъем. По преодолению 
его Кристина заценила оной в градусов 30-35. Но у 
страха глаза велики и нам он казался градусов этак 
60, не меньше. Самое страшное в том, что это была 
сыпуха. Куда бы ты не поставил руки-ноги, все под 
тобой сыпется. И камни летят. И люди летят. Впечат-
ляюще проехался Серега, с самого верха, до самого 
низа. Потом Колька. Оба целы, но злы, что придется 

заново как-то карабкаться. Пришла идея кинуть ве-
ревку, но как ее достать и за что закрепить…Мрак. 
Лезем дальше, нервы сдают. Игорь, который Женя, 
говорит, что надо назад. Серега где-то там пониже 
заявляет, что больше ни шагу сделать не может. Я 
вишу над обрывом и методично долблю землю но-
ском ботинка, чтобы хоть как-то закрепиться. Снизу 
Игорь матерится, чтобы я лезла дальше – он висит в 
еще более невыгодном положении. Спереди Колька, 
застрял, потому что застряли Вика и Кристина. Пожа-
луй, это был самый страшный момент в моей жизни.

Игорю-Жене удалось достать ледоруб и он с на-
дежной одной опорой залез наверх и скинул таки 
веревку. Взбирались по очереди. Благо оставалось 
пару метров. Но на беду как только в мои руки попала 
веревка разум решил, что теперь все в порядке и осла-
бил бдительность: ноги сорвались. Хорошо, что снизу 
Игорю удалось меня словить и я его не пришибла.

В итоге все живые и с минимальными ранениями 
сидим отдыхаем. Но время работает не на нашу поль-
зу, мы его потратили слишком много, надо двигаться 
дальше, к Терсколаку. Пропрыгали морену, но уже тут 
меня начало подкашивать – схватил живот. Напилась 
таблеток, рюкзак мне заметно облегчили, так что хоть 
и поздновато, но мы пришли на место ночлега.

Тут было самое впечатляющее зрелище – облака 
под ногами…

Ночью был дождь. Разбудил всех вопль Вики;  
«Молния! Встаем и быстро закапываем железо!». Но 
тревога была ложной: гремело и сверкало далеко. Мы 
были выше неба, восхительно…

день третий. переВал  
терсколак

Мы с Серегой сегодня дежурные и мы малец про-
спали. Ну как малец…На 45 минут. Быстро пригото-
вили завтрак и по снежку потопали наверх. 

Высота была около 3500.
Немного прошли и остановились на ледовые уче-

ния. Кувыркались с ледорубами, срывались, учились 
зарубаться. Не знаю, насколько усердно я старалась, 
но штаны на пятой точке пошли по швам… А Вика за-
рядила себе ледорубом в глаз, причем весьма удачно, 
зарядила бы чуток ниже и осталась бы без глаза.. 
Глаз, в отместку, приобрел насыщенный зелено-

фиолетовый оттенок, что весьма шло, по словам Вики, 
к ее цветовой гамме одежды.

Перевал взяли на три такта. Внизу открылась 
красота-красотища! Эльбрус во всем своем велико-
лепии, ледяное озеро…Всегда видела такие картинки 
на фото, а тут своими глазами. Даже протирала их 
от неверия.

Под туриком нашли записку и пакетик со вкус-
няшкой – сушеной папайей. В ответ написали свою и 

оставили халвы – бич нашего похода. Дело в том, что 
я, первый раз занимая должность крахобора, тупанула 
с количеством халвы на душу населения. Думаю все 
начнут ее есть ох как не скоро…Поэтому мы старались 
ее деть ну куда угодно, лишь бы не есть.

Спустились вниз, немного прошли и остановились 
на ночевье. Довольно рано остановились, прямо у 
речки. Уснули быстро, утомились да и шум реки убаю-
кивал. Речка, надо сказать, так благотворно шумела, 
что даже перекрывала храп Игоря:)

день четВёртый. ледник ирик
Проснулись по плану, в 5 утра. Мы с Игорем вышли 

пораньше, чтобы я смогла пройти побольше, пока 
ребята не нагонят. Взяли перевал Терскол, высота 
3620. Нашли еще одну записку датированную ажно 
2010 годом, сильно удивились… Неужто ее никто 
не находил? 

Дальше надо было двигаться по леднику Ирик, 
остановились немного передохнуть. Натянули сня-
рягу и потопали. Поначалу спуск был вполне себе не 
крутой, потом пошел вообще пологий, только беги да 
обходи трещины. Шли в двух связках. Мне трудновато 
давались кошки, снег постоянно в них застревал и они 
вместо того, чтобы держать меня на снегу выполняли 
совершенно противоположную функцию. В общем не 
сошлись мы с ними на “ты”.

У меня и у Кольки кошки слетали с завидной пе-
риодичностью, что вызывало негативные эмоции как у 
нас, так и у команды. Вскоре такую ауру не выдержали 
и Викины коты – взяли и сломались. Благо Серега – 
реммастер, все же предусмотрел такую ситуацию и 
быстро починил их путем скручивания проволокой.

Снега местами было довольно много, так что порой 
проваливалась за здорово жить. Как-то, вытаскивая 
ногу из очередной дыры, поняла, что дна я не чув-
ствую, глянула вниз – а там щель. Хороший повод 
пулей выскочить оттуда и припустить.

Дальше был крутой спуск. По словам Кристины не 
такой уж и крутой, но веревки бросили. Несколько раз 
сорвалась и на них. Наверно больше не из-за слож-
ности спуска, а из-за страха. Страшно было так, что 
в голове проплывали только маты, много раз вспом-
нила маму и Кирку и искренне недоумевала, что я тут 
собственно делаю. 

Долго скакали по камням и значительно снизили 

Працяг на ст. 9
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ціўцер ці твітэр?
адміністрацыя сацыяльнай сеткі распачала пераклад Twitter яшчэ на 16 моваў. Ся-
род іх ёсць і беларуская. а дапамагчы перакласцi сайт можа кожны ахвотны.

КУЛЬТУРА
Не пакідайце ж мовы нашай беларускай, каб не ўмёрлі! (Ф.Багушэвіч)

Цяпер да перакладу сусветнай сацыяльнай сеткі на 
мову Купалы і Коласа можа далучыцца кожны ахвот-
ны. Сайт дазволіў карыстальнікам самім прапаноўваць 
і выбіраць лепшыя варыянты перакладу для тэрмінаў і 
словазлучэнняў, што выкарыстоўваюцца на ім.

Пераклад адбываецца ў адмысловым цэнтры, дзе 
кожны карыстальнік можа прапанаваць уласны ва-

рыянт перакладу з ангельскай таго ці іншага слову з 
больш чым 12-тысячнага спісу. Можна таксама прага-
ласаваць за найбольш мілы сэрцу варыянт перакладу.

Гласар сайту на беларускую ўжо значна пераклад-
зены, а вось складаныя паведамленні яшчэ далёкія 
да завяршэння.

У траўні 2012 г. Twitter адчыніў перакладніцкі цэнтр 

украінскай мовы. І літаральна за некалькі месяцаў 
нашы ўсходнія суседзі паспелі цалкам перакласці 
інтэрфейс адной з самых папулярных у свеце сацы-
яльных сетак на сваю мову.

Паводле рэйтынгу Alexa Twitter займае 17 месца 
па наведвальнасці ў Беларусі, саступаючы livejournal.
com, але абыходзячы такі папулярны сайт навінаў, 
як Хартыя’97. Паводле ж дадзеных audience.by, у 
Twitter у Беларусі каля 400 тысячаў штомесячных 
наведвальнікаў.

Паводле дадзеных «Яндекс», гэтай сацсеткай кары-
стаюцца 95 тысяч беларусаў. У сярэднім яны пішуць 
каля 123.5 тысячы твітаў за дзень. З іх каля 985 твітаў 
штодзень па-беларуску.

Патроху паперакладаць Twitter можна тут: http://
translate.twttr.com/welcome

Мiльва

Вандроўка на каўказ
высоту, вышли в долину и прошли чуть дальше, пока 
меня окончательно не обрубило. Сильно кружилась 
голова. Вика мрачно шутила, что я болею за всю 
группу, а Игорь-Женя поддакивал, что хоть кто-то 
опустошает аптечку. «Бида», в общем. Решили, что 
надо все же что-то со мной делать. И за ужином было 
решено сойти с маршрута.

день пятый. переВал соВест-
ский Воин

С самого старта предстоял крутой подъем. Снизу 
он выглядел каким-то совсем устрашающим, но то ли 
не так страшен черт, как его малюют. То ли я хорошо 
взяла себя в руки, но подъем дался легко.

За часа полтора, или даже меньше, мы его взяли. 
Вид с этого места открылся просто потрясающий. 
Сидели и любовались. Ощущение нереальности 
происходящего опять подкатывало к голове. Там 
великолепно! 

Шли потихоньку, за мной попятам шла Вика с 
аптечкой, рюкзак мой разгрузили полностью (после 
нескольких часов подъёма в этот день я уже теряла 
сознание). 

Мы всё-таки одолели этот перевал, правда, за 
время в несколько раз большее, чем расчитывали.

Вокруг только камни и лед, но место ночлега все 

же нашлось. На берегу небольшого озерка там уда-
лось поставить две палатки, не шибко комфортно, но 
уснули все быстро.

день шестой. долина
Утром я поняла, что не могу идти: ступни опухли, 

из ранок постоянно сочится кровь. Даже обмотав 
все это дело бинтом я не могла просто засунуть ногу 
в ботинок. Надо признать, с обувью я конкретно про-
штрафилась.

В этих ботинках я хожу давно, но по-
стоянно натираю ноги. Халатно отнеслась 
к этому и сейчас – ну подумаешь, натрешь 
ноги, заклеишь пластырем, бинтиком 
подмотаешь, ватку приложишь и по-
рядок, можно идти. Но не в этот раз, я 
просто не предполагала, что можно ТАК 
натереть ноги.

Спасла меня Кристинка. У нее хорошие 
ботинки, удобные и мягкие. А она надела 
мои. Шла и недоумевала, как в них во-
обще можно ходить. Забегая наперед: 
я привезла ботинки домой, но разбирая 
рюкзак просто выбросила их.

Дорога к поселку была не сложной, 
постоянно вниз, не крутой спуск. Шли 

практически не останавливаясь. 
Жара стояла ужасная, постоянно 

мочили головы и майки. Майка на 
теле высыхала за пару минут. Вот 
забавное создание человек – когда 
вчера было холодно и натягивала 
все кофты, что были, очень хотелось 
жары. Сегодня же наоборот мечта-
тельно вспоминала снежок.

По дороге встретили местных 

жителей, которые разводят в горах лошадей. Попро-
сили у них оставить часть снаряжения, ребята еще 
вернутся туда. А они угостили нас айраном - очень 
вкусным молочным продуктом. Никакая ряженка с 
ним в сравнение не идет.

Пройдя чуть дальше встретили еще одну группу, 
сборная солянка со всего бывшего союза всех мастей 
и возрастов. 

Весь день просто монотонно топали вниз, к вечеру 
поняли, что останавливаться тут на ночлег не имеет 
смысла – нет воды, поэтому мы были вынуждены 
еще два часа идти к поселку, зато вышли аккурат к 

домикам, когда еще не наступила кромешная темнота. 
Развели костер, долго ужинали, болтали, вспоминали 
прошедшее, смеялись. Все было тепло и душевно.

Утром мы распрощались. Ребятам предстояло еще 
10 дней сложных подъемов и перевалов, новые впе-
чатления, новые красоты. А у меня еще 10 дней новых 
приключений, но это совсеееем другая история!:)

generation.by



дзяўчына на ровары - гэта сучасна, стыльна, зручна. ды і зусім неабходна, асабліва, 
калі ўспомніць наш грамадскі транспарт, яго хуткасць і кошт.

дЗяўчына  
на ровары

Не пакідайце ж мовы нашай беларускай, каб не ўмёрлі! (Ф.Багушэвіч)

ЭКАЛОГІЯ

натуральная коСметика 
Своими руками
5 октября брестский экологический информационный центр оо «брестэко» про-
вёл бесплатный мастер-класс для всех желающих научится делать натуральную кос-
метику своими руками.

dzedzich.org

скажы, як ты жыВеш, 
i я скажу, хто ты
Свет, які мы бачым вакол нас, ствараем мы самі. 
І тое, як выглядае наш горад, залежыць менавіта 
ад таго, што робіць кожны чалавек.

Гаворка не ідзе пра тое, што кожны павінен марна-
ваць свой   вольны час на ўборку двара ці свае грошы 
на куплю новых лямпачак у пад'езд. Усё зводзіцца 
да простай фразе «не нашкодзь!» (фраза, праўда, з 
педагогікі, не з экалогіі, але тым не менш). Разруха, 
яна ж усё-такі, як гаворыцца, у галовах.

Нататка, што прыводзіцца ніжэй была знойдзена на 
бязмежных прасторах інтэрнэту, на жаль, аўтарства 
застаецца невядомым.

«Живу за границей. В кои-то веки приехали с мужем 
в гости к моей маме в ******. Я собрала близкую 
родню на пикник с шашлыком. Решили пойти в ме-
сто, которое недалеко от маминого дома, — красивая 
долина с озером, небольшим леском. Всё детство и 
юность я любила гулять там среди ароматных трав и 
полевых цветов, купаться в озере.

Пришли на место. Полевые травы превратились 
в жёсткий высокий бурьян, многие места выжжены 
или забросаны пластиковым мусором. Я была так 
разочарована! Мы едва нашли более-менее чистую 
полянку у озера, убрали мусор и окурки, чтоб можно 
было сесть, развели огонь в мангале. Шашлык полу-
чился вкусный, но вид моей любимой долины меня 
угнетал — всё такое грязное, жалкое… Озеро — и 
то помутнело и высохло. Зайти в него поплавать я 
не рискнула.

С самого начала я приказала родным не бросать му-
сор в траву и кусты, а собирать в специальный пакет. 
Сама проверила, чтоб после нас ничего не осталось. 
Уж очень жаль мне было полянки. И я громко воз-
мущалась, как можно так засрать место, где сами же 
и отдыхают. На выходе из долины в ста метрах есть 
мусорные баки — неужели так трудно туда донести?

Когда мы уже собирались уходить, я обнаружила, 
что пакета с мусором ни у кого в руках нет. Я стала 
спрашивать, у кого он. И мама от меня отмахнулась 
— мол, мы уже выбросили… Я опешила: «Как вы-
бросили, куда? » — «Туда, в камыши. А что, мы 
самые крайние? Все там бросают! » Я очень сильно 
сдерживалась, чтоб не материться. Достать мусор от-
туда было уже невозможно — он застрял в камыше 
над обрывом.

Я осознала великую истину: они заслуживают того, 
как они живут. Они заслуживают потресканного ас-
фальта, фонарей без ламп, грязных улиц, вонючих 
рек, преступного правительства, нищенских зарплат 
и пенсий. Им самим плевать на себя, так почему бы 
правительству не плевать на них? Они сами себя не 
уважают — кто будет их уважать в ответ?

Это не правительство мусорит на улицах и громит 
детские площадки. Это не президент ворует лампочки 
и провода. Я больше не верю вашим жалобам. Зем-
ляки, вы сами себе создали ад, и вам в нём жить.»

Lindira

Мастер-класс был посвящён созданию в домашних 
условиях тоника для ухода за лицом, что, бесспорно 
привлекло многих девушек.

Впечатлениями делится участница мастер класса, 
Татьяна:

«Весь интерес мероприятия состоял в том, что нам 
предлагали довольно хорошую альтернативу покуп-
ным средствам. За час с небольшим мы многое узнали 
о приготовлении косметических средств в домашних 
условиях не только в теории, но и на практике. Мастер-
класс вела чудесная улыбчивая девушка Вероника, 
которая сама уже давно увлекается природными 
материалами и их применением.

На практике все оказалось проще, чем на словах: 
залили кипятком сухие травки, добавили меда, про-
полиса, эфирных масел и – вуаля, наш тоник готов! 
Всем присутствующим приготовленная водичка была 
налита в бутылочку и вкуснопахнущий тоник из на-
туральных компонентов можно смело использовать 
дома».

На жаль, раварыст у нашай краiне ўсё яшчэ 
ўспрымаецца грамадскасцю як чалавек з малым 
дастаткам або як сельскі жыхар. Гэта стэрэатып 
савецкага часу, ад якога трэба пазбаўляцца і чым 
хутчэй, тым лепш.

У Еўропе дзяўчыны ўжо даўно асвоілі гэты вы-
датны сродак перамяшчэння. Жаночы веласіпедны 
рух сімвалізуе новы, свабодны лад жыцця сучаснай 
дзяўчыны, заснаваны на здароўi ды прыгажосці. 
У многіх гарадах свету ўсё часцей праходзяць 
велапрабегі, у якіх удзельнічаюць выключна дзяўчыны 
ў сукенках - каб папулярызаваць ідэю веласіпеднага 
руху, даказаць, што гэта сапраўды практычна і зручна.

Перш за ўсё, дзяўчына на ровары - гэта стыльна. 
Для гэтага нават зусім неабавязкова купляць ровар 
коштам з аўтамабіль: дастаткова любога жаночага 
ровара, які вам падабаецца і на якім зручна ехаць. А 
таксама ровары можна даволi прыгожа цi прышпiльна 
аздабляць - карзіна з кветкамі, стужкі, налепкі. Раму 
можна размаляваць, а на багажнік павесіць пры-
кольны сцяжок. Прастор для фантазii i дэкору, што 
створыць асаблівы непаўторны імідж ўладальніцы.

Нізкая рама ў жаночым гарадскім ровары дазваляе 
апранаць для паездкi на ровары любую, якую толькi 
падабаецца, сукенку. Педалі, што абсталяваныя 
адмысловымі гумовымі падушачкамі, дазваляюць 
бяспечна ездзіць нават у абутку на абцасах! 

Па-другое, дзяўчына на ровары - гэта сучасна. 
Калі ты ездзіш на ровары, значыць ты свабодная 
ды незалежная, актыўная, лёгкая на ўздым. Да таго 
ж, ты не баішся быць самой сабой, выяўляючы 
сваю індывідуальнасць у тым лiку i праз любоў да 
паўсядзённых паездак на ровары.

Па-трэцяе, калі вы хочаце быць ўладальніцай   
цудоўнай фігуры, то двухколавы сябар вам, безумоўна, 
дапаможа - падчас язды на ровары задзейнічаны 
практычна ўсе групы цягліц, а дзякуючы таму, што 

вы ездзіце на адкрытым паветры, лёгкія і кроў на-
сычаюцца кіслародам. Словам, язда на ровары 
карысней наведвання спартзалы, а задавальнення 
прыносіць больш.

Вядома, нельга абыйсці ўвагай і такія плюсы, як 
эканомія грошай і часу. Паспрабуйце, перасядзьце 
з аўтобуса на ровар - і вы не зможаце не заўважыць 
розніцы.

Таму лепш больш нічога не казаць, а проста сесці і 
паехаць куды вочы глядзяць, бо мы ўсе свабодныя (=

Lindira
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уСевалад 
іГнатоўСкі

ГІСТОРЫЯ
Ад прадзедаў спакон вякоў нам засталася спадчына... (Я.Купала)

Значнай асобай нашай гісторыі з’яўляецца усевалад макаравіч ігнатоўскі – 
дзяржаўны і грамадскі дзеяч беларусі, вучоны-гісторык, першы прэзідэнт акадэміі 
навук беларусі. але мала хто ведае, што колькі год сям’я макара іванавіча 
ігнатоўскага, бацькі акадэміка, жыла ў мястэчку быцень (сёння івацэвіцкі раён).

Усевалад Ігнатоўскі

сын быценьскага сВятара

Нарадзіўся Усевалад Ігнатоўскі 19 красавіка 1881 
года ў в.Такары Камянецкага раёна. Бацька яго, 
Макар Іванавіч, быў настаўнікам мясцовага народ-
нага вучылішча, а пасля стаў служыцелем царквы, 
закончыўшы Кіеўскую духоўную семінарыю. І сына 
свайго ён хацеў бачыць святаром, бо адправіў вучыцца 
Усевалада спачатку ў Віленскае духоўнае вучылішча, 
а пасля ў семінарыю. 

Каб пазбегчы звальнення з семінарыі за ўдзел у 
распаўсюджванні рэвалюцыйных пракламацый, Усе-
валад Ігнатоўскі перавёўся ў магілёўскую семінарыю, 
якую скончыў у 1902 годзе. Пасля неаднойчы яго 
нядобразычліўцы крычалі аб тым, што навуковец 
Ігнатоўскі зусім не савецкі, бо, бачыце, бацька ў яго 
быў поп і ён сам выхаванец духоўнай семінарыі, хоць 
царкоўнай асобай У.М. Ігнатоўскі ніколі не быў.

Восенню 1902 года Усевалад Ігнатоўскі паступіў у 
Пецярбургскі універсітэт на гісторыка-філалагічны 
факультэт. Пасля заканчэння першага курса на летнія 
канікулы ён паехаў у мястэчка Быцень, куды бацька 
перавёўся на вакантнае месца святара ў мясцовай 
Успенскай царкве.

Усё тут цікавіла і захапляла Усевалада: адзнакі 
глыбокай старасветчыны і быт мястэчка, маляўнічая 
прырода і мясцовы вакольны люд. Бацька яго, Макар 
Іванавіч, акрамя непасрэдных святарскіх абавязкаў, 
выкладаў Закон Божы ў Быценскім народным 
вучылішчы. Дарэчы, вучняў у 1902-1903 навучаль-
ным годзе было шмат: 200 хлопчыкаў, але ніводнай 
дзяўчынкі.

З наступнага навучальнага года працы Макару 
Іванавічу прыбавілася – акрамя Быцені, Закону Божа-

му ён вучыць дзетак з вёскі Доўгая. Праўда, школка 
была невялікая: яе наведвалі ўсяго 32 вучні.

Але вернемся да Усевалада Ігнатоўскага. Гады, якія 
выпалі яму на час навучання ў Пецярбургу, былі неспа-
койныя. Студэнцкае жыццё кіпела: праходзілі сходкі, 
дэманстрацыі, якраз ствараліся палітычныя партыі.

Юнак з галавой акунуўся ў бурлівае жыццё, зрабіў 
свой першы палітычны выбар, уступіўшы ў партыю 
эсэраў. 

За ўдзел у антыдзяржаўных дэманстрацыях, як 
палітычна ненадзейнага, яго выслалі да бацькоў у 
Быцень – і хоць у 1906 годзе яму ўдалося аднавіць 
вучобу ў Пецярбургскім універсітэце, ужо на наступны 
год яго выслалі на пасяленне ў Аланецкі край. 

Пасля адбыцця пасялення паступіў у 1909 годзе 
ў Юр’еўскі (Тартускі) універсітэт, які закончыў у 
1911 годзе. Ужо ў тыя гады яго ўсё больш цікавіла 
гістарычнае мінулае беларускага народа.

У няпросты час Першай сусветнай вайны яго 
палітычныя погляды паступова збліжаліся з плат-
формай беларускага нацыянальнага руху ў яго 
рэвалюцыйна-дэмакратычнай плыні. 

У Яраслаўлі, куды перабраўся Мінскі настаўніцкі 
інстытут (Усевалад Макаравіч быў яго выкладчыкам, 
а пасля дырэктарам), У.М. Ігнатоўскі ўключаецца ў 
палітычныя варункі той пары: прымае ўдзел у вы-
ступленнях супраць царызму, пазней ва ўсталяванні 
ў горадзе савецкай улады.

У 1919 годзе У.М. Ігнатоўскі стварыў у Мінску Бе-
ларускую камуністычную арганізацыю, а яшчэ праз 
год уступіў у РКП(б).

Вясной 1921 года яго прызначаюць народным 

камісарам асветы БССР. Ён па праву лічыцца адным з 
заснавальнікаў Беларускага дзяржаўнага універсітэта.

У.М. Ігнатоўскі меў непасрэднае дачыненне да 
арганізацыі Дзяржаўнай і ўніверсітэцкай бібліятэк, 
Дзяржаўнага музея, цэнтральнага архіва выдавецтва 
“Савецкая Беларусь”.

Вялікі ўклад унёс У.М. Ігнатоўскі і ў станаўленне 
гістарычнай навукі ў краіне. Ім напісаны шэраг выдат-
ных навуковых прац па гісторыі Беларусі, сярод якіх 
“Кароткі нарыс гісторыі Беларусі” (1919г.), “Гісторыя 
Беларусі ў XIX і на пачатку XX ст.” (1926г.), “1863 год 
на Беларусі” (1930г.) і інш.

У 1929 годзе ён становіцца першым прэзідэнтам 
Беларускай Акадэміі навук. Ад гэтага года і да пачатку 
1931 ён пачаў падвяргацца жорсткім абвінавачанням 
у нацыяналізме.

У студзені 1931 года У.М. Ігнатоўскага выключылі 
з партыі, неаднаразова выклікалі на допыты ў АДПУ. 
Не маючы магчымасці супрацьстаяць і даказаць 
ілжывасць надуманых абвінавачанняў, У.М. Ігнатоўскі 
застрэліўся 4 лютага 1931 года.

Трагічна склаўся лёс сям’і У.М. Ігнатоўскага. Ста-
рэйшы яго сын Міхась стаў гісторыкам, але не змог 
знайсці працу ў Мінску і ў 1934 годзе паехаў у Сібір. 
Там ён працаваў электрыкам, інжынерам, настаўнікам, 
і толькі на пачатку 60-х гадоў вярнуўся на Радзіму.

У кастрычніку 1936 года арыштавалі сярэдня-
га і малодшага сыноў У.М. Ігнатоўскага – Юрася і 
Валянціна. Яны абвінавачваліся ў тым, што быццам 
бы арганізавалі тэрарыстычную групу, бо “затаілі 
злобу супраць Савецкай улады і паставілі сваёй за-
дачай помсціць за смерць бацькі”. У кастрычніку 1937 
года Юрась і Валянцін Ігнатоўскія былі расстраляны.

Жонку У.М. Ігнатоўскага Марыю Севасцьянаўну 
арыштавалі ў жніўні 1937 года і як жонку “ворага 
народа” асудзілі на восем гадоў турмы. Пакаранне 
адбывала ў вядомым КарЛагу. Пасля вызвалення ў 
1943 годзе паехала да адзінага жывога сына Міхася 
ў Кемераўскую вобласць, дзе і памерла ў 1951 годзе.

Амаль 60 год імя славутага вучонага было вы-
краслена з гісторыі Беларусі, і толькі цяпер мы маем 
магчымасць звярнуцца да яго навуковай спадчыны, 
даведацца аб фактах яго біяграфіі. 

Як бачым, жыццё Усевалада Макаравіча Ігнатоўскага 
звязана і з нашым краем, з мястэчкам Быцень.

Усевалад Ігнатоўскі. Карціна Анатоля Крывенкі. 
1997 г.

Нагробак Ігнатоўскаму на Вайсковых 
могілках у Менску. Фота К.Шастоўскі. radzima.org



АДПАЧЫНАК
Ты пакінь мяне, нуда мая нямая! (М.Багдановіч)
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• Заснавальнік: ініцыятыўная група моладзі
• Распаўсюджваецца бясплатна
• Падпісана ў друк 03.11.2012 года у 18-00
• Папера афсетная, фармат А4, 1,5 ул.-друк. аркуша, 
• Гарнітура Helios
• Надрукавана на памнажальнай тэхніцы сябраў рэдакцыі

Галоўны рэдактар: Дзмітрый ШЫМАНСКІ.
Рэдакцыйная калегія: Ю. Мікалаева, А. Каховіч, П. Дайлід, 
У. Красько, А. Трус. Адказны за выпуск: Вольга ЯРАМЧУК.
• Кантактныя тэлефоны: (029) 660-57-41,  (029) 724-21-16.
• E-mail: dzedzich@dzedzich.org. Інтэрнэт: www.dzedzich.org
• Пры выкарыстанні матэрыялаў бюлетэня спасылкі на крыніцу абавязковыя
• Рэдакцыя можа не падзяляць меркаванні аўтараў і друкаваць артыкулы 
для далейшай палемікі
• Наклад 299 асобнікаў

дарэчы кладу: 25000 $ супраць таго, што яйкі прэзідэнта ква-
дратныя! Прэзідэнт пагадзіўся, і бабулька папрасіла 
яго спусціць порткі, каб яны змаглі паглядзець.

Прэзідэнт выканаў просьбу. Бабулька пільна зірнула 
на яйкі і затым папытала, ці магла б яна іх праверыць 
навобмацак?

- Добра,   сказаў прэзідэнт, $ 25000   гэта шмат гро-
шай, і я думаю, Вы павінны абсалютна пераканацца. 
У гэты момант ён заўважыў, што адвакат ціха б'ецца 
галавой пра сцяну.

  - Што здарылася з Вашым адвакатам? 
  - Нічога, акрамя таго, што я паспрачалася з ім на 

100 тысяч даляраў, што сёння ў 10:00 я буду трымаць 
за яйкі прэзідэнта Нацыянальнага Банка.

***
Калі б усімі краінамі кіравалі жанчыны, то ў свеце 

не было б войнаў. Было б шмат краін, якія адзна з 
адной не размаўляюць.

***
У Аўраама Лінкальна была любімая загадка: 

«Колькі лап у сабакі, калі хвост мы назавем лапай?». 
Большасць слухачоў казалі, што пяць. Тады Лінкольн 
адказваў: «Не, іх па ранейшаму чатыры. Названы лапай 
хвост — яшчэ не лапа».

***
Я балдзею з гэтай краіны! Дзед Мароз на гадзіну 

даражэй, чым Снягурка на ноч!
***

Я настолькі некамунікабельны, што пачынаючы 
гутарку, ужо ўяўляю, як буду пазбаўляцца ад трупа.

***
Калі вы добра вывучалі звычкі жывёлаў - то без пра-

блем знойдзеце агульную мову з працаўнікамі ЖКГ.
***

Муж з'яжджае на курорт адзін, без жонкі. Праз тыд-
зень дасылае ёй смс: «Усё адно кахаю толькі цябе!»

Адказ жонкі: «Ды і ты пакуль самы лепшы».
***

Сяргей Віктаравіч настолькі дрэнна паркаваўся, што 
на машыне яму пісалі «дура».

***
— Пятро, чаму ты зусім за сабою не сочыш?
— А я сябе ані ў чым не падазраю.

Маленькая бабулька заходзіць у Нацыянальны 
Банк, трымаючы ў руках мяшок грошай. Яна настой-
вае, што павінна размаўляць толькі з прэзідэнтам 
банка з нагоды адкрыцця ашчаднага рахунку, паколькі 
гэта вельмі шмат грошай! Пасля доўгіх спрэчак і 
сварак, персанал банка нарэшце праводзіў яе ў офіс 
прэзідэнта (кліент заўсёды мае рацыю!). 

Прэзідэнт банка спытаў яе, якую суму яна жадае 
пакласці на рахунак. Бабулька адказала:

  - 165 тысяч даляраў! — І вываліла грошы са свайго 
мяшка на яго стол. 

Прэзідэнту, натуральна, было цікаўна, адкуль у яе 
ўсе гэтыя грошы, і ён задаў ёй пытанне:

  - Мадам, я здзіўлены, што Вы носіце з сабой столькі 
наяўных. Адкуль у Вас столькі?

Бабулька адказала:
 - Я складаю заклады.
  - Заклады? Якога роду заклады?
  - Ну, да прыкладу, я магу паспрачацца з Вамі на 25 

тыс. даляраў, што ў Вас квадратныя яйкі. 
– Ха, — засмяяўся прэзідэнт.   Гэты дурны заклад. 

Такі заклад Вы ніколі не выйграеце!
 - Дык Вы прымаеце маю стаўку?   з выклікам спы-

тала бабулька.
 -  Вядома, спрачаюся на 25000$, што мае яйкі не 

квадратныя!
 - Добра, аднак, паколькі гаворка ідзе пра вялікую 

суму, я прывяду з сабой заўтра ў 10:00 свайго адва-
ката як сведку?

-  Вядома, — адказаў упэўнены ў сабе прэзідэнт.
Гэтай ноччу прэзідэнт вельмі разнерваваўся ў сувязі 

з закладам і правёў шмат часу перад люстэркам, пра-
вяраючы свае яйкі, паварочваючыся з боку ў бок, ізноў 
і зноў. Ён старанна праверыў іх, пакуль не пераканаўся, 
што ні пры якіх акалічнасцях яго яйкі нельга было на-
зваць квадратнымі, і ён лёгка выйграе заклад. 

На наступную раніцу, роўна ў 10:00, бабулька раз-
ам са сваім адвакатам былі ў офісе прэзідэнта. Яна 
прадставіла адваката прэзідэнту і паўтарыла ўмовы за-

У сябра Дзень народзінаў. Ён не п'е. Я хацеў яго 
павіншаваць, тыпу «вось табе цукеркі, каб спаку-
шаць жанчын, а вось прэзерватывы, каб пазбегнуць 
наступстваў»! 

У краме кажу: 
- Пачак «ферэра рашэ» і пачак гусарскіх. 
Прадаўшчыцца, падморгваючы: 
-Можа яшчэ шампанскага? 
Я: 
-Ён не п'е.

***
- Прабач! Не хацела табе тэлефанаваць, але калі 

б твая жонка знайшла маю ніжнюю бялізну ў цябе ў 
машыне, было б горш. Ты яе дарэчы знайшоў?

- Я яе яшчэ ўчора знайшоў.
- Што ж ты адразу не сказаў!
- А раптам гэта не тваё?

***
Статус у дзяўчыны ЎКантакце:»Я на вяселлі букецік 

злавіла!!! Ураааа!!!»...
Карыстальнік Максім выдаліў Кацю з сяброў.
Карыстальнік Саша выдаліў Кацю з сяброў.
Карыстальнік Сяргей выдаліў Кацю з сяброў.

***
Жанчыну, як і агонь, нельга пакідаць без нагляду. 

Ці згасне, ці спаліць усё нахрэн.
***

У студэнцкую сталоўку завезлі мяса. Нешта ў лесе 
здохла - падумалі студэнты.

***
Маці з дзіцём ходзяць па заапарку. Падыходзяць 

да вярблюда.
- Кайова!
- Не, гэта вярблюд.
- Ябут?!
- Не-не... Кайова, кайова!

***
- Чула, ты расталася з хлопцам. Чаму?
- А ты б змагла жыць з чалавекам, які паліць, п'е, 

лаецца мацюкамі, ды яшчэ і дзярэцца?
- Не, вядома!
- Вось і ён не змог.

фотажарт

Фота: vk.com/bulbashorg


